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La desaceleración económica y el resurgimiento de los desti-
nos competidores dibujan a corto plazo un escenario de 
enorme complejidad para el sector turístico español . ¿Qué se 
les va a decir a todas esas familias que tienen su trabajo en un 
hilo esperando a ver qué pasa? Esas familias que ven y escu-
chan las noticias, que saben que el brexit, por blando que sea, 
puede dejarlos en la calle y sin trabajo, aunque de momento 
no vamos a hablar brexit, ya que ha quedado claro lo poco 
le importa la repercusión que pueda tener sobre el turismo . 
Que el Ivace no tenga en cuenta este sector y el azulejero 
realmente es para hacérselo mirar .

Esas familias que ven como las protestas de Cataluña, esas 
que ustedes defienden y apoyan pueden hacer que los países 
del Mediterráneo oriental, por ejemplo, se puedan llevar una 
gran parte de su trabajo o simplemente que otro tour-opera-
dor decida que hay otros sitios más baratos . ¿Qué se va a 
hacer al respecto, señor Soler?

Gracias .

 
(Ocupa la presidència el president, senyor Enric Morera Català)

 
El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Moltes gràcies .

Però fixem una miqueta els termes. Anem a vore, l’any passat 
van haver . . ., no, de gener a agost d’enguany, millor dit, vaig a 
fer dades més reals, més immediates, va haver deu milions 
de passatgers que van registrar a l’aeroport de l’Altet, aero-
port d’Alacant, dels quals només vint-i-cinc mil foren a través 
de Thomas Cook, és a dir, el 0,2 . Per tant, és important conéi-
xer d’on partim .

Però, en tot cas, és igual . Com diu vosté, té raó, ha hagut una 
incidència en el sector, per xicoteta que siga, i s’ha actuar . Per 
això vam cridar al Ministeri d’Industria, Comerç i Turisme per 
estar en eixa taula per a vore les repercussions on estaven 
també, sobretot Balears i Canàries, però també Andalusia i 
Catalunya . Taula de directors generals que, com sap vosté, es 
va reunir l’1 d’octubre .

L’11 d’octubre, com a conseqüència d’això, el Consell de 
Ministres va aprovar el Reial decret 12/2019, de mesures 
urgents per a pal·liar els efectes de l’obertura del procedi-
ment d’insolvència del grup empresarial Thomas Cook, que 
contempla diferents mesures . Com, per exemple:

Una línia de finançament fins a dos-cents milions d’euros 
per atendre a afectats per la insolvència . Dos-cents milions 
d’euros .

1 .4085 .000 euros a l’empresa estatal Servitour per recol-
zar la transformació de les destinacions turístiques, reforçar 
l’estratègia, les destinacions turístiques intel·ligents i millorar 
la seua competitivitat .

I mesures d’informació a les empreses que afronten la recu-
peració de deutes en el marc de la insolvència del grup 
Thomas Cook .

A més, el passat 17 d’octubre, a Benidorm, ens reunirem, el 
govern de la Generalitat, amb la ministra de Turisme, amb la 
secretària d’Estat, amb els representants del sector Hosbec, 
i es va analitzar en profunditat les mesures adoptades pel 
Govern d’Espanya .

Per tant, senyoria, des del Consell, a través de Turisme 
Comunitat Valenciana, que és competència, com he dit, de 
Presidència de la Generalitat, estem treballant juntament 
amb les empreses del sector per a impulsar el màxim aprofi-
tament possible de mesures financeres contemplades en el 
reial decret llei que acabe de parlar, per a millorar la compe-
titivitat de l’oferta turística a la comunitat i col·laborar amb 
la Secretaria d’Estat de Turisme de la campanya informativa 
a les empreses creditores del grup perquè puguen recuperar 
els diners que se’ls deu el més prompte possible .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

 
El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Passem a la següent pregunta, que també formula la 
il·lustre diputada Ana María Cerdán al conseller d’Economia 
Sostenible, Sectors Productius, Comerç i Treball sobre la 
fallida de l’operador Thomas Cook .

 
El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Esta ja l’hem fet, és la següent .

El senyor president:

Sí, és la següent .

Senyoria, té vosté la paraula . . .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Senyor president, esta és la pregunta que acabem de contes-
tar . Ha de ser la segona, que és: iniciatives per a realitzar un 
canvi en el model turístic que ve del Regne Unit, que també la 
fa la mateixa diputada .

El senyor president:

Sí, sí, me sorprenia perquè era la mateixa, però tinc ací en la 
plantilla . . .

Bé, la pregunta número 81, que formula la il·lustre diputada .

Quan vosté vullga, senyoria .
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La senyora Cerdán Martínez:

Gracias, señor presidente .

Señor Soler, el turismo británico es una de las bases más 
fieles que ha tenido nuestra comunidad, entre otros muchos, 
y se ha dado a conocer sobre todo por ser un turismo de 
fiesta y por desgracia borracheras.

Independientemente de esto, la quiebra del tour-opera-
dor británico Thomas Cook deja la puerta entreabierta para 
poder transformar o cambiar el modelo turístico, donde la 
base fundamental ya no sea sol y playa .

En base a esto, le pregunto: ¿se va a poner en marcha algún 
tipo de iniciativa para realizar un cambio en el modelo turís-
tico que viene del Reino Unido para afianzar el turismo de 
calidad?

Muchas gracias .

 
El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà el conseller .

 
El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Bé, senyoria, jo crec que açò lliga molt en la resposta meua 
que li he fet en la pregunta que m’ha fet anteriorment .

Efectivament, este és el gran repte . El gran repte que espere, 
esperem tots, supose, tots els membres d’este parlament, 
que la pau arribe al Mediterrani, a tot el Mediterrani, al 
Mediterrani oriental també . I, per tant, en el moment que 
això arribe, que ha d’arribar algun dia, esperem que siga el 
més prompte possible, anem a tindre un problema si el tipus 
de turisme que oferim és de sol i platja cruament . Hem d’ofe-
rir més coses, més coses que siguen competitives, allí van a 
haver preus més baixos i va haver eixe punt d’exotisme, que 
afortunadament cada dia en tenim menys nosaltres perquè 
som cada dia europeus totalment . I eixe és el punt en el qual 
hem d’entrar, però hem d’entrar tots, ha d’entrar el sector, ha 
d’entrar la Generalitat sobretot perquè té les competències, 
i també aunar esforços amb la resta de la Mediterrània espa-
nyola i també, per suposat, d’altres indrets .

Per tant, si a això afegix vosté que és un tema estructural, un 
tema estructural, i afegix la conjuntura duríssima que signi-
fica el Brèxit, quan, com vosté també ha dit anteriorment, 
el turisme britànic és el més important que tenim en este 
moment en terres valencianes, comprovarà o tindrà en consi-
deració que l’esforç que està fent la conselleria, Presidència, 
la conselleria d’Hisenda i sobretot la Secretaria Autonòmica 
de Turisme, en fer, canviar el model turístic que està, mire 
vosté, que està relacionat en el canvi de model econòmic 
valencià, (veus) perquè…, sí, encara que alguna senyoria no ho 
entenga . Sí, perquè es tracta d’intentar lluitar contra activi-
tats de baixa productivitat . I en això evidentment el turisme 
té un paper molt important . Canviar el model turístic és fona-
mental per a embarcar-nos en la lògica de la competitivitat a 
nivell continental, a nivell mundial . I en eixe sentit este sector 

necessita qualsevol esforç mancomunat per part de totes les 
administracions i del mateix sector .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Per a acabar de formular la pregunta .

La senyora Cerdán Martínez:

Señor Soler, lo que está claro es que hay que traer turistas 
a nuestra comunidad desde donde sea necesario . La tesi-
tura que tenemos encima de la mesa en este momento no es 
halagüeña en ningún caso . Por ejemplo, la quiebra del turo-
perador turístico Thomas Cook, las noticias nada buenas 
del brexit, que suponen pérdidas millonarias con respecto al 
turismo, sobre todo si se devalúa la libra, ya que esto podría 
provocar una reducción del gasto turístico .

Exceltur baja su estimación de crecimiento de la actividad 
turística para este año hasta el 1,4 . Se ha bajado 0,2 décimas 
desde julio . Es un dato importante y es un dato a tener en 
cuenta . Si a esto sumamos la recuperación de los mercados 
competidores del mediterráneo oriental, que en este caso 
son más baratos, pues no hace falta sumar dos y dos, sabe-
mos las que son .

Y, por supuesto, me vuelvo a repetir, me va a permitir que 
me vuelva a repetir . La imagen que se está dando de España 
entorno a los altercados derivados de las sentencias de 
Cataluña no nos beneficia en absoluto. No le tengo que 
recordar todo lo que ha sucedido en el aeropuerto de El Prat 
y en otras infraestructuras como el AVE .

Y no me venga a decir ahora que eso solamente pasa en 
Cataluña . No, no, señor Soler . Eso está siendo en toda España 
donde hay radicales que están en contra de la ley y de la 
Constitución . Y al igual que usted y que yo, los turistas ven 
la televisión . La inestabilidad política en otros países nos ha 
traído –en momentos anteriores, nos trajo en su momento– 
un turismo de calidad, pero al igual que vino a España 
evitando confrontaciones, en estos momentos se puede ir 
por los mismos motivos .

Por si todo lo anterior fuese poco, señor Soler, tenemos nues-
tros propios problemas, como son las (inintel·ligible) …, los 
cierres de playa, etcétera, etcétera, etcétera . Me va a permitir, 
lo siento, lo siento mucho, pero esta no es la mejor fotografía 
que tenemos para poder traer un turismo de calidad a España .

Gracias, señor presidente .

 
El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà el conseller . Conseller, té vosté la paraula .
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El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Jo li he reconegut que hi ha un problema estructural . L’oferta 
senzilla de sol i platja no és suficient per al futur. I, per tant, 
cal armar-se de moltes estratègies més complexes, més 
diverses, per a intentar atraure en competència amb altres 
destinacions turístiques .

Però aixina i tot, a pesar dels problemes estructurals i 
als altres problemes conjuntural, el tema del Brèxit, o el 
descompte que significarà el Brèxit, la devaluació de la lliura 
esterlina, per exemple, de totes eixes coses . A pesar de tot 
això, li done unes xifres que són interessants, eh?

Mire, entre abril i agost d’enguany han arribat a la Comunitat 
Valenciana més de tres-cents seixanta mil turistes d’eixa 
nacionalitat, és la britànica. És a dir, un increment del 25 % 
respecte al mateix període de l’any anterior . Però això a mi no 
me satisfà, és per informació, perquè jo crec que els proble-
mes de fons estan ahí . I els problemes, si se poden plantejar, 
estan ahí .

Per tant, jo li dic que només en este any, en l’any 2019, s’ha 
dut a terme un pla de promoció molt ambiciós respecte del 
turisme britànic . Per exemple, la realització al llarg de l’any 
d’una dotzena de viatges de premsa i familiarització als 
mitjans de comunicació tan importants, com The Independent 
o The Mail on Sunday . L’enfortiment de la presència en mitjans 
britànics centrats en turisme esportiu, turisme nàutic, això 
que li dia abans de la diferenciació del turisme de naturalesa, 
cicloturisme, etcètera .

Assistència novament al World Travel Market, amb un estand 
propi de turisme de la Comunitat Valenciana, i fires especia-
litzades . Per exemple, en el Dive Show de Birmingham, en la 
fira de turisme de Londres, etcètera.

La participació en l’organització de la Costa Blanca-Valencia 
Region Trophy, celebrat a València el passat mes de juny . La 
col·laboració en la celebració del congrés Overseas Travel 
Trade Conference, amb agents turístics independents del 
grup Jet2, que se celebrarà esta tardor a Calp .

Realització de workshops el pròxim 3 de desembre, junta-
ment amb el consell de cambres de comerç . reforç substan-
cial de les campanyes de publicitat en el Regne Unit, espe-
cialment en internet a través de canals com les agències 
de viatges on line . Un pla de premsa digital en les principals 
capçaleres, increment de la presència de mitjans impresos 
amb gràfiques, reportatges continus en revistes, en viatges, 
suplements setmanals de capçaleres de gran tiratge, amb una 
inversió superior a cent mil euros .

Realització d’una campanya a partir de novembre destinada 
a turistes britànics, en coordinació amb les marques Costa 
Blanca i Benidorm per a comunicar seguretat –això que li 
preocupa a vosté, a mi i supose que a tots–, seguretat i garan-
ties que la destinació de la Comunitat Valenciana continua 
sent una destinació no només bonica i estupenda, sinó a més 
segura .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Passarem al següent punt de l’ordre del dia: pregunta  
número 19, que formula l’il·lustre diputat Ferran Martínez 
al conseller d’Economia Sostenible, Sectors Productius, 
Comerç i Treball .

 
El senyor Martínez Ruiz:

Gràcies, senyor president .

Senyor conseller, la qüestió sobre la qual li preguntem avui 
compet a vàries conselleries del govern i li la formulem a 
vosté no únicament com a conseller d’economia, sinó com a 
representant del conjunt del govern .

Com ja s’ha comentat, fa uns dies es coneixia la sentència del 
Tribunal Superior de Justícia sobre Puerto Mediterráneo, de 
la qual destacar que només qüestiona determinats aspectes 
formals de la memòria ambiental i sobre la qual cap recurs .

Tanmateix, des de la multinacional immobiliària britànica 
Intu s’han afanyat en amenaçar a la Generalitat amb el paga-
ment d’una indemnització multimilionària, tot i que saben 
que no tindria sentit reclamar-la, perquè en cap moment s’ha 
arribat a aprovar el projecte . Això estaria bé que ho saberen 
en Ciudadanos . És al revés de com vostés plantegen . Només 
cabria indemnització si arribara a aprovar-se el projecte .

Senyor conseller, senyor conseller, és evident que les regles 
de joc no són iguals per a tots . Cap xicotet empresari valencià 
disposa d’un exèrcit d’advocats per a pleitejar eternament . 
Cap xicotet empresari pot elaborar informes que afirmen 
el que vullguen, ni pot comprar-se portades de mitjans de 
comunicació ni pot recórrer a l’ambaixador britànic perquè 
els faça de lobbista, com ha fet Intu .

Els xicotets empresaris valencians no tenen res d’això, i 
precisament per això han de poder comptar, almenys, amb el 
suport de les institucions públiques valencianes . Ahir mateix, 
el president de Confecomerç advertia que som l’autonomia 
amb una major saturació de centres comercials i adver-
tia també sobre l’amenaça que macroprojectes com aquest 
suposen per al nostre xicotet comerç .

Per cert, quins liberals de pacotilla els qui defensen a una 
multinacional britànica en perjudici del xicotet comerç 
(aplaudiments) valencià . Quins liberals de pacotilla!

Els macrocentes comercials com Puerto Mediterráneo 
promocionen un model de consum segregat, que sostrauen 
la vida comercial i cultural de les nostres ciutats, que fomen-
ten l’ús del cotxe privat i que en aquest cas, a més, amenaça 
un dels últims pulmons verds de l’àrea metropolitana de 
València, com és el paratge natural de la Mola .

Senyor conseller, fa poques setmanes que el govern valen-
cià va aprovar la declaració d’emergència climàtica . El que 
necessitem ara és traduir les paraules ens fets . Un macro-
centre comercial com Puerto Mediterráneo és incompatible 
amb la transició ecològica que la societat valenciana ens està 
demandant .


